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ידועה ומפורסמת המסורת הנהוגה בהרבה מהישיבות 

כבר  נוהגים  ישיבות,  בחסידישע  ברציפות.  ללמוד 

שנים רבות את הענין של הרציפות בימי השובבי"ם. 

יש כאלו שלומדים חמש שעות או ארבע שעות כל 

אחד לפי סדרו. 

אך יש לדעת שעניין הרציפות והמשמעות שלו, הוא 

לאו דווקא לשובבי"ם, וודאי שזהו זמן גדול, ויש בזה 

עניין גדול, אבל הרציפות חשוב בכל ימות השנה. וכבר 

אמרתי הרבה פעמים שרציפות זה מלשון "צרוף" זה 

צריך שיהיה בכל השנה. 

כל בחור צריך לדעת שיש חשיבות גדולה מאוד לכל 

הפחות שעה אחת שבה מתיישב ללמוד, ואין לו אז 

שום דבר אחר. ואפילו אם הלימוד לא יהיה באותה 

התלהבות כמו בשובבי"ם, שהרי התורה מטהרת את 

הלומד כשהוא משליך מעליו כל התענוגים הרעים 

יודע  והלא טובים, ומשקיע עצמו בתורה. כל אחד 

שבמקווה צריך שיכנס כל הגוף ואפילו השערות, שאם 

לא כן לא הוי טהרה, וכן צריך לדעת לשקוע בתורה 

הקדושה. אחד שאינו יכול ללמוד בעיון יש דברים 

שלומד  במה  לדעת  צריך  אבל  ללמוד,  קלים  יותר 

צריך להיות שקוע כל כולו ולא לקום לעניין כזה או 

אחר בשעת הלימוד.

אמרתי כבר הרבה: "שמעתתא בעי צילותא" - ללמוד 

החפץ  הוא  שתורה  מקודם  והזכרתי  תפילה,  צריך 

־ננחשב – שללמוד הוא החפץ הכי גדול, והגמ' אומ

רת מה שאבי הק' היה חוזר על זה הרבה: "בראתי 

יצה"ר... בראתי לו... תורה תבלין". למה נקראת התורה 

בשם תבלין? 

כבר כתוב זה שלמוד התורה צריך שיהיה בתבלין, 

שאם מבשלים בשר במים לבד אין לו שום טעם לכן 

מכניסים תבלינים. התורה הק' לימודה צריך שיהיה 

באהבה ויראה, שיקלטו את כל ההתעוררות לכך נצרך 

התבלין – והתבלין הוא התפילה כמו שהגמרא כותבת 

"שמעתא בעי צילותא". 

תלמידי בע"ש הק' העמידו יסוד גדול: התפילה היא 

־ררכיב גדול וחשוב כדי להיות "הערליכע יוד". בת

פילה הוא מבקש ומתפלל על צרכיו, ובה הוא מביא 

לידי ביטוי את רגשותיו להקב"ה. ולכך אמרה הגמ' 

"שמעתתא בעי צילותא על אף שפשטות הלשון הוא 

שצריך בהירות, הם הסבירו שצילותא מלשון תפילה: 

"צלותא בכן מקבל".

"והערב  התורה  בברכת  בתפילה  אנו  מבקשים  הן 

נא... ד' אלוקינו" וב'אהבת עולם' "ותן בליבנו בינה" 

וכן בעוד מקומות הכל בקשות להצלחה בתורה ומי 

שאינו שם דגש בתפילה איך ירצה להצליח בתורה? 

זה הוא מה שאמרנו שהתורה צריך שיהיה לה תבלין 

וזוהי כוונת הגמ' הנ"ל. 

ממילא צריך כל בחור לדעת בכל מקום שהוא ובכל 

ישיבה שנמצא צריך שידע שמקומו בישיבה, ושם צריך 

להתפלל ולהסתובב. כל הצטרכויותיו צריך שיעשו בין 

כותלי הישיבה, אומרים אנו "להשתבח בתהילתך", 

להשתבח מלשון משובח, שבזה משתבחים.

כבר כמה פעמים, בדברי עם בחורים, ושאלתים לסדר 

יומם, ענו לי שהם מתפללים פעם כאן ופעם במקום 

אחר ללא סדר קבוע לתפילת שחרית. לשאלתי אם 

אין סדר בישיבה, ענו לי שאינם מחויבים להתפלל 

שם והם מגיעים לשיעור. זה אינו נכון. צריך שתדע 

בתפלה  וזהו  גדול,  דגש  בה  לשים  צריך  שהתפלה 

ובכל ה'הלוך ילך', לימוד ספרי מוסר וספרי חסידות 

בכל יום כמו שתבע אבי הק' מהבחורים בלי נפק"מ 

באיזה ישיבה הם לומדים.

לא רק 'רצופות'
ימי השובבי"ם אליהם נכנסו זה עתה, ידועים ומפורסמים 
כזמן של הגברת ה'שטייגען' בישיבות הקדושות. בישיבות 
קטנות וגדולות, נחשבות יותר ונחשבות פחות, בחורים 
צעירים ומבוגרים, כולם כאחד מגבירים את התמדתם 
ושקידתם, צוללים בים התלמוד למשך שעות ארוכות 
כל  במשך  חולין  דברי  מלדבר  עצמם  את  ומונעים 

אותו הזמן. 

ובקונטרסים  במאמרים  נשתברו  רבים  קולמוסים 
העוסקים בחובתו של הבחור החסידי בימי השובבי"ם. 
חלקם נכתבו על ידי רבותינו הקדושים אשר בארץ, אלו 
אשר עמנו פה היום בחיים חיותם, ואלו שכבר נבדלו 
לחיים שאין בהם מלבוש של עור ועצמות על נשמתם 

הזכה והטהורה. 

ומה נענה אנן אבתרייהו? איך נוכל לפצות פה ולבוא 
להוסיף על דבריהם אשר כאש המה יוקדים, מחלחלים 
עד עומק הלב ומפשטים כל עקמומיות שבו בצחות 

לשונם וזכות ובהירות מחשבתם? 

על כן לא באנו לחדש כאן חידושים בעניין השובבי"ם, 
אלא רק להזכיר כיהודה ועוד, ולעורר על נקודה חשובה 
שאנשי חינוך מוכרים וידועים העירו לנו כי יש מקום 

לחזק אותה מעט. 

רצופות!  שעות  רק  לא  זה  שובבי"ם  יקרים,  בחורים 
הלימוד ברציפות הוא דבר נשגב ובעל חשיבות עצומה 
כמה  אחת  על  השובבי"ם  ובימות  השנה,  ימות  בכל 
וכמה. אבל הוא לא מכסה את כל הנושא הרחב שנקרא 
שובבי"ם, ועל כך תוכלו לקרוא בין היתר גם את דבריו 
משה'  ה'ישועות  בעל  הרה"ק  מרן  כ"ק  של  היוקדים 

מויזניץ זצללה"ה. 

ימים אלו נקראו על שם הכתוב "שובו בנים שובבים 
ארפא משובותיכם" – ימים אלו הם זמן תשובה. ימים 
של פרישות וטהרה. הלימוד ברציפות הוא אומנם הדרך 
הטובה והבטוחה ביותר לממש את מחשבת התשובה 
והטהרה ולעשות ממנה חפצא של מצווה. הוא גם מהווה 
מעין סיגוף הגוף המונע את עצמו מלדבר דברי חולין משך 
שעות ארוכות, ומסייע לבטש את הלב, להסיר ממנו את 
מעטפת הגשמיות המכסה אותו, ולהבעיר אותו ברשפי 

אש שלהבת קודש לאבינו שבשמים. 

אבל שובבי"ם זה גם זמן של התרחקות מכל דיבור 
שיש בו חשש של ליצנות ודברים אסורים, זהו זמן של 
התחזקות בקדושה ובטהרה, שמירת העיניים והדיבור, 

התרחקות משחץ וגאווה ותיקון המידות בכללותן. 

ולוואי שנזכה ללמוד וללמד לשמור ולעשות

העורך 
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כי הוא מותר האדם מן הבהמה - 
למאוס ברע בהכירו, ולבחור בטוב.

האור החיים הקדוש

 "לשקוע בתורה הקדושה
כמו שטובלים במקווה עם כל הגוף"

שיחת קודש לבחורי הישיבה מאת כ"ק מרן הרה"ק בעל ה'ישועות משה' מויזניץ זיע"א 
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שאלה:

לכבוד מערכת 'מעלה מעלה'. אני מאוד נהנה מהעלון שלכם, כמו 
כל החברים שלי בישיבה שמחכים לו בכליון עיניים מדי חודש. 

השאלה שלי עוסקת בנושא שמפריע לי מאוד, והוא הנושא של סיפורי צדיקים. 
אני שומע לא פעם סיפורי מופתים נפלאים על צדיקי הדורות וחלק מהם מדברים 
על ההנהגות המיוחדות שנהגו בהן. אבל מה שאני לא מבין זה איך הסיפורים 
האלו יכולים להשפיע עלי לטובה, כשברור לכולם ואפילו למשפיע שמספר אותם 
בכזאת דביקות, שאני ורוב הבחורים האחרים לא נוכל לעולם להגיע למדרגות 
להתנהג  אפשר  בכלל  איך  להבין  להתחיל  מצליחים  לא  אפילו  ואנחנו  כאלו, 

בכזאת פרישות וטהרה. 

אולי באמת הסיפורים האלו לא קשורים אלינו, ואנחנו צריכים לעסוק דווקא 
בסיפורים היותר פשוטים שכן יכולים להורות לנו דרך ולגרום לנו להתנהג כמו 

אותם צדיקים קדושים וטהורים? 

בכבוד ובהערכה 

ישראל ש. 

תשובה: 

שלום לך ישראל היקר והחביב. השאלה שלך אכן חשובה מאוד, 
ובעזרת ה' אנו מקווים לענות עליה תשובה שתענה עליה באופן מלא. 

ראשית כל צריך לזכור שבסיפורי צדיקים יש כח סגולי. מעבר למה שהסיפורים 
הללו מלמדים אותנו, עצם סיפור סיפורי צדיקים מביא להמשכת חסדים וישועות 
על המספר ועל השומעים. יש סגולות רבות: עלה של ערבה חבוטה, אמירת ארבעה 
פרקי תהילים לפני השינה, הרחת הנר של 'מאורי האש' אחרי הבדלה וגם לספר 

סיפורי צדיקים זו סגולה נפלאה. 

אבל הסגולה היא לא העיקר בסיפורי הצדיקים, אלא הלימוד והמעשים שיבואו 
בעקבותיהם, ואם כן חזרה שאלתך למקומה: מה יעזור לנו שנספר סיפורים על 

הנהגות נשגבות כל כך, שאין לנו אפילו קצה של נגיעה במדרגות גבוהות אלו? 

התשובה היא שעצם ההבנה שאין לנו שום הבנה בצדיקים, הידיעה וההכרה בכך 
שאנחנו כל כך רחוקים מהם עד שאנחנו בכלל לא מסוגלים להתקרב לאבק 
שהיה אי פעם תחת כפות רגליהם, זו לבדה תוצאה שבשבילה שווה לספר את 
הסיפורים הללו. כך אנו לומדים לדעת ומפנימים את הידיעה הזאת, שצדיקים 
זה לא אנשים כמוני וכמוך שרק למדו קצת יותר והתפללו קצת יותר בכוונה. הם 
משהו אחר לגמרי. אנחנו בכלל לא יכולים לנסות להבין מה חושב הצדיק, ואילו 

שיקולים הובילו אותו לנהוג כך או אחרת. 

מכאן תוכחת מגולה כלפי מי שחושבים שהם יכולים כביכול 'למדוד' את הצדיקים 
ולהשוות ביניהם, כשהם חושבים שרק "הרבי שלי" הוא הגדול מכולם, ו"הרבי 

שלי" שווה יותר מ"הרבי שלך" או מ"הרבי שלו". 

המידה הזאת של עריכת השוואות בין הצדיקים היא רעה חולה, ומי שנוהג בדרך 
זו מראה על עצמו שהוא חושב שהוא יכול למדוד את מורו ורבו עד כמה הוא 
גדול, כך שהוא יכול להשוות בינו לבין צדיקים אחרים. אם היה חסיד אמיתי של 
מורו ורבו, היה יודע שצדיקים אי אפשר למדוד והניסיון לטעון שהאחד גדול יותר 

מחברו הוא משולל כל היגיון. 

תועלת נוספת שאנו מקבלים מהעיסוק בסיפורי צדיקים היא הגדרת השאיפות. 
שמעת על צדיק פלוני או אלמוני שבמשך ארבעים שנה לא שכב במיטתו, והיה 
נרדם תוך כדי לימוד התורה הקדושה? זה לא אומר שהלילה לא תיכנס למיטה 

ותנסה מעכשיו להישאר ליד הגמרא במשך ארבעים שנה רצופות. 

מה שאתה כן יכול ללמוד מהסיפור הזה הוא המושגים שאתה מקבל, הגדרת 
השאיפות. אתה יכול לומר לעצמך: "אני אלמד במרץ וברציפות בשעות שבהן אני 
אמור ללמוד, כדי שכשאגדל ואהיה לאיש אוכל לפתח את ההתמדה שלי לרמה 
כזאת שלפעמים אירדם על יד הגמרא ולא אמצא זמן ללכת לישון". וידוע בשם 
הרבי רבי זושא זיע"א, שהיה אומר שהוא לא רוצה להיות כמו אברהם אבינו ע"ה, 

אלא רצונו להיות זושא ולהגיע למקסימום שזושא יכול להגיע. 

ויש גם תועלת שתוכל להפיק מהסיפור כבר בטווח הזמן המיידי. מחר בבוקר 
כשהשעון המעורר יצלצל בשעה 6:00, תיזכר לרגע באותו צדיק שבמשך 40 שנה 
לא התכסה בשמיכה, ובמקום להתחפר מעט מתחת לפוך ולסמוך על ה'נודניק' של 
השעון שיעיר אותך בעוד חמש דקות, תוותר על התאווה הקטנה הזאת, שממילא 
לא תוסיף לך שום דבר, כי אם תישן עוד חמש דקות, זה לא יהפוך אותך לרענן 
יותר, ולא יגרום לכך שהניתוק הכפוי מהמיטה יהיה קל יותר. כשתחשוב על אותו 
יותר לוותר על  יהיה לך קל  צדיק ועל הדרגה העליונה אליה הצליח להעפיל, 
הסיבוב הנוסף במיטה, ותוכל ליטול את ידיך מיד אחרי אמירת 'מודה אני', ולזנק 

ליום חדש של עבודת ה'". 

ולסיום נסכם את התועלת שאנו מפיקים מסיפורי הצדיקים בנקודות קצרות 
וברורות: 

 סיפורי צדיקים הם סגולה להמשכת ישועות והשפעות טובות. 

 הם מלמדים אותנו שאנחנו לא 'מבינים בצדיקים' ולא יכולים למדוד את גדולתם. 

 הם מגדירים לנו את השאיפות ומראים לנו כמה רחוק אפשר להגיע עם הכלים 
שבידינו ורמת היכולת שלנו. 

 הם מסייעים לנו להתחזק בנקודות שונות, תוך שאנו לוקחים מהם דוגמה 
ומנסים ליישם אותה בכלים וביכולות שיש בידינו. 

 יש לך שאלה?
הכתובת למכתבים ושאלות: עלון מעלה מעלה 

ת.ד. 43064 ירושלים פקס: 077-5558983

?

!

צריך עיון
 הזוכים בהגרלה
  הבה"ח  א. ח.   נ"י

 הבה"ח יהודה שמעוני נ"י ) ישיבת קול תורה(
 בין כותבי התשובות המובחרות תערך הגרלה

  על שני כרכי משנה ברורה בהוצאת 'דרשו' לשני זוכים 
)ב"כ לכ"א, חלקים לפי בחירת הזוכה(. 

 אולי באמת הסיפורים
לא שייכים אלינו

!?שאלה שהתקבלה במערכת

החיד"א ב'עין זוכר' מערכת מ' אות כ' 
בד"ה מלקות,  ובערוך השולחן העתיד 
ח"א הל' סנהדרין  סי' נ"ח ס"ב הקשו: 
מה טעם החוטא בחטא המחייבו מיתה 
או מלקות ושב בתשובה מומת או לוקה, הלא לאחר 
לא  ולמה  לו,  ונתכפר  נמחק החטא  ששב בתשובה 

מתבטל נמי עונשו בבי"ד. ותירצו: שאם כן כל אדם 

ולב  כליות  חוקרי  לאו  ובי"ד  יטען ששב בתשובה, 

נינהו ושוב לא יוכלו להענישו. 

וצריך עיון, שהא עכ"פ מידי ספק לא יצא וא"כ איך 

אפשר להרגו, והלא אולי שב בתשובה. וצ"ע.

תשובות לשאלה מהגליון שעבר

שנינו בסנהדרין דף ל"ח ע"ב 'תנו רבנן אדם נברא 

אומרים  צדוקים  יהיו  שלא  מה  ומפני  שבת  בערב 

מאידך  בראשית'.  במעשה  להקב"ה  לו  היה  שותף 

שנינו בשבת ]דף קי"ט ע"ב[ 'כל המתפלל בערב שבת 
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הרב
בנימין 

 יש לך שאלה?
הכתובת למכתבים ושאלות: עלון מעלה מעלה 

ת.ד. 43064 ירושלים פקס: 077-5558983

תשובות יש לשלוח לפקס שמספרו:
077-5558983 

יש לכתוב את התשובות בכתב ברור, חובה לציין שם מלא,
 טלפון, ושם ישיבה. )ניתן לבקש שהשם המלא לא יפורסם(

ואומר ויכולו מעלה עליו הכתוב כאילו נעשה שותף 
להקב"ה במעשה בראשית שנאמר ויכולו אל תקרי 

ויכולו אלא ויכלו'. 

וצריך עיון מדוע אין סתירה בין הדברים? עוד יש לברר 
מהו גדר ופשר השותפות כאילו נעשה שותף להקב"ה 

במעשה בראשית. 

הבה"ח ש.ז.ה.א. שלמה חי רז, א.מ. מאיר ברסלוייער, 
חיים  יוסף   , כהן  פרוש, שאול  יעקב  חממי,  אליסף 
תרצו  ועוד...   ישראל  יעקב  בלוי,  אליהו  אורנשטיין, 
לבאר ע"פ הידוע ומובא בראשונים שתכלית העולם 
היא האמונה בקב"ה ואם כן ע"י שהאדם קורא 'ויכולו' 
הרי הוא מקיים בזה את האמונה בהקב"ה וא"כ הוא 
מקיים את העולם, ובזה הוא 'כביכול' שותף במעשה 
בראשית. ועפי"ז מובן ג"כ מדוע ל"ד להא דסנהדרין 
בבריאת  ממש  שותף  שהוא  שיאמרו  מיירי  ששם 
שהוא  עניינו  בשבת  אבל  אסור.  וודאי  וזה  העולם, 

שותף לקיום העולם.

באופן דומה כתב הבה"ח יהודה שמעוני לחלק בין 

שותפות בבריאה לשותפות בשמירת שבת ששמירת 
שותף  הוא  ובשמירתה  העולם  תכלית  היא  שבת 

לקיום העולם.

עוד כתבו הבה"ח יהודה קרקובסקי, יצחק פרי ועוד. 
וע"י שמפרסם  העולם  בריאת  סיפור  הוא  ד'ויכולו' 
בריאת העולם ע"י הקב"ה הוא כביכול שותף לבריאה, 

אבל וודאי שאין זה שותפות ממש בעשיה. 

הבה"ח מ.ע. יוסף כץ , אביגדור רבי ושמעון לוין, כתבו 
לבאר גדר השותפות דכיוון דהאדם נברא אחרון א"כ 
הוא גמר בריאת העולם, וע"י שהוא מכיר במי שאמר 

והיה עולם הוא 'כביכול' שותף.

עוד הוסיפו הבה"ח יאיר שיין, שמעון דלבקוביץ וחיים 
פרקוב, דודאי באמירת 'ויכולו' לא שייך לומר שהוא 
שותף ממש שהרי הוא אומר שהקב"ה ברא את העולם 

ומשום כך אין חשש.

הל'  הטור  מדברי  הביא  זילברברג  מרדכי  הבה"ח 
שבת, שכתב שהוא מעיד ואינו שותף ממש  אמנם 

ל' הגמ' אינו כן.

עוד הוסיפו הבה"ח פנחס מנחם רייס, מרדכי מערבי, 
יעקב אדירי, חיים קליגר, ועוד.  שגדר השותפות נעשה 
ע"י העדות, כי עדות היא קיום הדבר, וכמו שמצינו 
'ויכולו'  וגירושין. וא"כ ע"י אמירת  במעשה קידושין 
שותף.  הוא  ובזה  הבריאה  את  למקיים  נעשה  הוא 
ובזה מיושב שפיר גם החילוק בין הגמ' בשבת לגמ' 

בסנהדרין דוודאי אין הכוונה לשותף ממש בעשיה.

הבה"ח ע. ארלנגר כתב עפ"י המהרש"א )שבת קי"ט( 
דיש שני חלקים בבריאה חלק העשיה וחלק האמירה, 
הגמ'  וזהו  כלל  האדם  שותפות  שייך  לא  ובעשייה 
בסנהדרין. אמנם האמירה עניינה ריבוי ייחוד ה' בעולם, 
עפ"י הר"מ )אבות פ"ב מ"א( דעניין ריבוי המאמרות 
הוא ריבוי כבוד ה', וא"כ לזה שייך שהאדם יהיה שותף 

לחלק האמירה. 

נוספות למערכת, אנו  כמו"כ נשלחו תשובות רבות 
מתנצלים בפני אלו שתשובותיהם לא הספיקו להיכנס 

לגליון זה ואי"ה עוד חזון למועד לפרסמם...

 קניין ל': אוהב את המקום
קניין ל"א: אוהב את הבריות. 

זלאד'ק עמד בפתח קיתונו הצר והשקיף אל הנמל 
רוחש התכונה שלמולו. החנות הקטנה שלו, צפופת 
הייתה  היודאיקה השונים,  פריטי  ועמוסת  המדפים 
כלשהם  לתיירים  ממתין  הוא  עתיק.  ניחוח  אפופה 
בהם  יתעניינו  לפחות  או  מפריטיו,  וירכשו  שיבואו 

ויפיגו את השעמום המעיק עליו.

לפתע הוא מבחין בו. טס נחושת עתיק, מגולף ומהוקצע 
בחן. נראה כלקוח מתקופה שעברה כבר לפני מאות 
שנים. תחילה ראה רק את הטס, ולאחר מכן הבחין 

במי שמחזיק בו. נער צעיר.

את  להחמיץ  שלא  לו  לחשו  המחודדים  חושיו 
ההזדמנות. טס יקר ערך שכזה עשוי להימכר בסכום 
עצום ורב. וזה עוד לפני הפרסום הרב שהדבר יביא 

לחנותו השוממה...

בצלחת  עניין  בחוסר  משחק  לבדו,  שוטט  הנער 
המגושמת שבידו.

זלאד'ק מסמן לו לבוא. הנער מגיע, ומקרוב אפשר 
להבחין בבגדיו הבלויים ובעיניו הפקחיות למדי של 

הנער.

"מאיפה יש לך את המגש הזה?" זלאד'ק שואל.

"מצאתי בחולות כאן", עונה הנער.

"תביא לי את זה", מנסה זלאד'ק. "ממילא אין לך 
מה לעשות עם זה".

"ולמה שאתן לך את זה בחינם?" הנער מתגלה כמי 
שאינו טיפש גמור.

"טוב", מתרצה זלאד'ק, "אתן לך עבור זה חמש שקל".

הנער מהרהר רגע, לאחר מכן הוא פוסק את פסוקו. 
"לא. לא מספיק!"

זלאד'ק מבין שיש לו כאן עסק עם סוחר קטן. הוא 
"יודע מה? אתן לך מאה  ולוחש באוזנו:  רוכן אליו 

שקלים. אבל תביא את זה מהר!"

עיניו של הנער הבהיקו לרגע בהתרגשות, אבל תכף 
גבר עליה הניצוץ הפקחי. אם הוא מוכן לשלם מאה 
שקלים, חשב, אין ספק שזה שווה הרבה יותר. "לא. 

בעצם אני לא מוכן למכור".

"למה?" כעס זלאד'ק ומיד התרכך. "טוב. אני רואה 
שאתה ילד חכם. תגיד כמה אתה רוצה ואתן לך!"

הנער חייך. "אני רוצה שתרקוד כאן מול כולם במשך 
עשר דקות..."

זלאד'ק נשף בעצבנות. אבל המגש היה שווה עבורו 
לרקוד  הוא החל  נוחות.  אי  דקות של  יותר מכמה 
ולקפץ כמי שנסתרה בינתו. התיירים שחלפו על פניו 
מיהרו להתרחק ולהודיע לחבריהם שלא להתקרב אל 

החנות של המשוגע ההוא...

הילד  אל  פנה  המביש,  ריקודו  את  שסיים  לאחר 
ותבע את המגש. הילד רק חייך חיוך נבון. "גילית לי 
בריקוד שלך, שהמגש הזה שווה הרב יותר ממה שיש 
לך לשלם. כי אם שווים לך הביזיונות הללו, והפסד 
יותר.  הרבה  שווה  שלי  שהמגש  כנראה  הלקוחות, 

מצטער, לא מוכר..."

זלאד'ק תפס את ראשו בתסכול ומלמל לעצמו: "אם 
רק הייתי חכם, ולא הייתי מגלה כמה אני רוצה, אולי 

היה המגש כעת ברשותי...".

אולי סיפורו של זלאד'ק הטיפש הינו משל שלילי, 
של נוכל אוויל שניסה לרמות ילד עני, ובדרך חשף 
מלמד  הזה  החביב  הסיפור  אבל  לבו,  צפונות  את 
שאפשר ללמוד על ערכו של דבר - לפי הערך שמי 

שמבין בזה מייחס לו.

אחרי אינסוף ההבדלות הנצרכות, גם אנו יכולים ללמוד 
על ערך כל אדם שנברא בצלם בכלל, וכל איש ישראל 

בפרט, לפי החביבות שיוצרינו מחבב אותנו.

עולם  ברואיו  עבור  ברא  העולם  שבורא  זה  בעצם 
מופלא שכזה, עם כל כך הרבה חיים חן וחסד; חכמה 
בינה ודעת; רחמים יופי והדר – בזה לבד אפשר לנו 

לראות עד כמה חביב כל אחד לפניו.

אבל יותר מכל שאר הברואים, מגלה לנו אבינו יוצרנו, 
ובוחר בעמו ישראל. הוא קורא אותנו  שהוא אוהב 
את  הטובות שבמתנותיו:  את  לנו  נתן  הוא  "בנים". 
התורה, את השבת... הוא עשה לנו ניסים כה רבים, 

הוא משגיח עלינו תמיד ושומר עלינו לעד.

וכי יש לך גילוי חביבות גדול מאלו? כשהבורא מגלה 
אלינו בכל עת ובכל שעה? ואם הבורא אוהב אותנו 
כל כך, הרי עלינו ללמוד מכך כמה כל אחד הוא חשוב 

ויקר, נעלה ומיוקר.

כל נפש מישראל, אומרים חז"ל, הוא עולם מלא. כל 
ערוך. אפשר ללמוד  לו  אין  יהודי  רגע מהחיים של 
מזה כמה כל נשמה יהודית היא פנינה נדירה ויחידה 
בעולמו של הבורא. ואם הבורא אוהב אותו כל כך, 

הרי זו לבד סיבה גם לנו לאהוב אותו.

אבל הכל כמובן מתחיל באהבת הבורא. "אוהב את 
המקום", שאת זה משיגים, כפי שממליץ הרמב"ם, 
על ידי התבוננות מעמיקה בכל הטוב המושפע עלינו 
ללא גבול ומידה. כי אי אפשר שלא לאהוב את הבורא 
המטיב לנו כל כך אם באמת נתבונן בטובו הגדול אלינו.

וכאשר האהבה הזאת תקנה את מקומה בליבנו, אזי 
ללא ספק נקנה אהבה גם אל ברואיו האהבים של 
את  "אוהב  לקניין  גם  בע"ה  ונזכה  האהוב,  בוראנו 

הבריות". כי הא בהא תליא.

הרב יעקב סירוטה
קנין תורה

הוא החל לרקוד ולקפץ כמי שנסתרה 
בינתו... המגש היה שווה עבורו יותר 

מכמה דקות של אי נוחות.
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אבא שכזה 
מזה שנים רבות אני משמש כ'משיב' באחת הישיבות 
החשובות בבני ברק. מדי ערב אני מגיע לישיבה, בפינה 
וממתין לבחורים שיבואו לשאול  גמרא  פותח  שלי, 
שאלות. בין לבין אני פותח קצת ראשונים, מעלעל 
כדי שיהיו  וחוזר שוב על הגמרא  בדפים הקודמים 
שאלות  על  לענות  שאדע  בפי,  מחודדים  הדברים 

הבחורים מבלי להתבלבל ומבלי להסתבך. 

אני מאוד אוהב את המשרה הזאת. מהפינה הקבועה 
שלי הצלחתי ברבות השנים לעזור לבחורים רבים מאוד. 
היו כאלו שעזרתי להם לעלות על דרך המלך ולהבין 
בעיות  עם  עזרתי קצת  לאחרים  הלימוד,  סגנון  את 
חברתיות או קשיים אחרים שהתמודדו אתם, והיו גם 
כאלו ששימשתי כמתווך ביניהם ובין הוריהם. תאמינו 
או לא, אבל יש בחורים שקצת קשה להם לתקשר 
עם ההורים שלהם, ועם עזרה של האיש הנכון במקום 

הנכון אפשר להציל אותם מרדת שחת. 

מטבעי אני אוהב לעקוב אחרי בחורים, לראות אותם 
מגיעים בשיעור א' ישר מהחיידר, כשהם עדיין חצי 
ילדים, ולעקוב אחריהם עד שהם עוזבים בסוף שיעור 

ג', כשהם כבר בוגרים ומלאי אחריות. 

רבים מהבחורים אני זוכר, עד היום אני פוגש אותם 
אצלנו  שלמדו  אברכים  המדרש,  בבית  או  ברחוב 
בישיבה בבחרותם. תמיד נחמד לפגוש אותם, לראות 
איך הם התפתחו, להיכן הם הגיעו בחיים. זה מעודד 

וממלא סיפוק. 

אבל יש אחד שאותו לא אוכל לשכוח. חיים אריה 
וייסנקוקר. הוא לימד אותי שיעור חשוב בחיים. 

אם כבר הגענו לדבר על זה, כדאי שאתחיל מהתחלה. 
למרות שאני כיום 'משיב' בישיבה, ובעל מעמד מכובד 
בקהילה, לא תמיד הייתי כזה. גדלתי בבית מאוד פשוט. 
אבי מורי היה יהודי תמים, שעבד לפרנסתו כחנווני 
השכונתי. מדי בוקר היה משכים קום, מתפלל שחרית 
כוותיקין, ומיד לאחר מכן היה פותח את המכולת, עד 
בבית  עובר  היה  המכולת  את  שסגר  לאחר  הלילה. 
הכנסת לתפילת ערבית, משתתף בשיעור קצר ב'עין 

יעקב', ומגיע הביתה עייף ומותש. 

נעים לספר, אבל תמיד התביישתי באבא שלי.  לא 
ל'משיב' בישיבה. בצעירותי  במיוחד אחרי שהפכתי 
למכולת של אבא, אף פעם  להיכנס  סירבתי  ממש 
לא הלכתי לעזור לו בעבודה, למרות שהוא היה מאוד 

שמח לקבל קצת עזרה. 

כשהייתי הולך עם אבא לבית הכנסת בשבתות חופשה 
ובחגים, הרגשתי תמיד חוסר נעימות. לא אהבתי את 

זה שהוא לידי, שכולם יודעים שאני קשור אליו. 

ברגעים של חשבון נפש הייתי מייסר את עצמי. אבל 
אף פעם לא הצלחתי להתגבר על ההרגשה הזאת. 

עד שבא חיים אריה וייסנקוקר ללמוד בישיבה שלנו. 
הוא שינה לי את החיים, והוא אפילו לא יודע את זה. 

חיים אריה היה בחור מוכשר במיוחד, חברותי מאוד 
ובעל כושר הנהגה לא מבוטל. תמיד הוא היה בראש 
בית  רחבי  בכל  נשמע  קולו  היה  בסדרים  הדוברים. 
המדרש, תמיד הוא ניהל את הוויכוחים הסוערים בסוגיה 
הנלמדת, ההתמדה שלו והכישרונות הברוכים תרמו לכך, 
החברותיות יוצאת הדופן שלו העצימו את החשיבות 

שלו בעיני הבחורים כולם, וגם בעיני אנשי הצוות. 

וגועשת:  רוחשת  הישיבה  שכל  הבחנתי  אחד  ערב 
"אבא של חיים אריה הגיע", התלחששו שני בחורים 
ולא שמו לב שאני שומע. החיוך הקונדסי שעלה על 
פניהם גרם לי להידרך, משהו לא טוב קורה כאן. מי 
זה אבא של חיים אריה? למה כולם מתרגשים מזה 

שהוא הגיע לישיבה? 

דקות אחדות לאחר מכן נפתרה החידה. בפתח בית 
המדרש התייצב חיים אריה, כשלצדו אביו. הם שלפו 
גמרא מהארון והתיישבו ללמוד עם תחילת סדר ג'. 

הרגשתי שהנשימה נעתקת ממני לרגעים אחדים. הייתי 
המום! אבא של חיים אריה הוא אחד היצורים הכי 
מוזרים שראיתי אי פעם, וראיתי הרבה כאלו. הנעליים 
שלו מרופטות כל כך עד שרק בעלי עין חדה יודעים 
לזהות שפעם הן היו כחולות. מכנסיים בצבע חאקי, 
וחליפה ארוכה שפעם היתה שחורה והיום הפכה חומה 
– בהירה, מסתירה את החולצה הלבנה שבקלות אפשר 

לראות שהיא כבר מזמן לא עברה כביסה. 

חיים אריה מדבר עם אביו בטבעיות מוחלטת. כאילו 
מבט  מעיף  לא  הוא  דבר.  לכל  רגיל  אבא  היה  הוא 
לצדדים כדי לראות כיצד מגיבים החברים, גם לא 

משדר שום סימן של אי נעימות. 

ממקום שבתי הצלחתי לראות שהאבא, למרות שהוא 
נראה כמי שבינתו נסתרה, יודע ספר הוא. הוא משתלב 
במהירות בסוגיה הנלמדת, ובתוך דקות אחדות כבר 

שולח את בנו להביא ספרי ראשונים ואחרונים. 

בדקות הראשונות שרר בבית המדרש שקט מוחלט. 

לא רק אני הייתי המום, זה היתה תדהמה כללית. אני 

לא יודע ממה נדהמו הבחורים, האם מהאבא המוזר 

או מהעובדה שהוא בא לבקר בישיבה, אבל אני עצמי 

נדהמתי דווקא מהבן. איך הוא לא מתבייש? 

בלילה, כששכבתי על יצועי, לא הצלחתי להירדם. הנה 

בא אחד מתלמידי ולימד אותי שיעור מאלף שהייתי 

צריך ללמוד כבר לפני שלושים שנה ויותר. הוא הראה 

לי איך צריך בן להתנהג אל אביו. 

למחרת קראתי לחיים אריה לשיחה בארבע עיניים. 

שאלתי אותו בצורה ישירה, איך הוא זכה להגיע לדרגה 

כזאת של כיבוד אב. 

להתבייש  סיבה  לי  שיש  הרגשתי  לא  מעולם  "אני 

באבא שלי", אמר חיים אריה. "נכון, אבא שלי אדם 

מוזר, וזה בגלל בעיות נפשיות שמציקות לו. אבל הוא 

אדם מאוד חכם, יודע ספר, דואג לי מאוד ותמיד תמיד 

מייעץ לי ועוזר לי ככל שידו מגעת. איפה יש פה סיבה 

להתבייש? וכי אדם שבנו סובל ממוגבלות שכלית צריך 

להתבייש בכך? בוודאי שלא! אז למה אם הוא האבא 

ואני הבן אני כן צריך להתבייש?" 

כבדים  סלעים  כמו  בי  הכו  אריה  חיים  של  דבריו 

ילד  מדבר  כך  גבוה.  הר  של  מפסגתו  המתדרדרים 

שאביו סובל מבעיות נפשיות, ואני אנה אני בא? אבא 

שלי אדם נורמטיבי ורגיל לחלוטין. 

שילדים  הסיבה  קודם:  הבנתי  שלא  משהו  הבנתי 

מתביישים בהוריהם בכלל לא קשורה לאיכות ההורים 

או למשרה בה הם מחזיקים. היא קשורה בעיקר לאיכות 

הילדים, ליראת השמים שלהם ולחוסן הנפשי שלהם. 

נכון שכשאבא שלך הוא ראש ישיבה מפורסם אין לך 

לכאורה סיבה להתבייש בו, אבל מי שלא זכה למבט 

ישר ומפוכח כמו של משה חיים, יכול למצוא סיבות 

להתבייש גם באבא שכזה. 

משם רצתי למכולת של אבא שלי. מצאתי אותו סוגר 

את המכולת. עזרתי לו לגלול את התריס התכופפתי 

במקומו לנעול אותו, ובליבי קיבלתי החלטה שמעתה 

אני אבקר במכולת של אבא שלי בכל הזדמנות, אכבד 

אותו ככל יכולתי, דווקא בגלל שאני 'משיב' בישיבה, 

אני צריך להראות דוגמה לבחורים כיבוד אב מהו. 

ספור
מחיי

הישיבה

 dirshu@acheinu.com :יוצא לאור ע"י ארגון אחינו  רח' הקבלן 45 ירושלים  טל: 02-5609025  לקבלת העלון לפנות לכתובת הנ"ל  עורך: יעקב א. לוסטיגמן  מייל

בין השעות 7:30 ל-10:30 בערב

בין השעות: 7:30-10:30 בערב או בטל: 073-7078388 

אנחנו במוקד הישיבה לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה. 
צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב.
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